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het ontvangstbewijs en ging vervolgens naar een ambtenaar van de distri-
butiedienst, Deze kreeg het ontvangstbewijs (de oproepingskaarten/ont-
vangstbewijzen werden dagelijks als aangetekende zendingennaar het CDK
in Hattem gestuurd), reikte de nieuwe stamkaart plus inlegvel uit (beide met
het nummerstempel van de distributiekring) en knipte van de oude stam-
kaart het hoekje met het controlezegel af; die oude stamkaart moest men
weer meenemen; de nieuwe zou natuurlijk pas geldig verklaard kunnen
worden nadat alle negen miljoen ingezetenen er een exemplaar van ontvan-
gen hadden,
Dat alles stond te lezen in de laatste versie van de concept-beschikking die

ter ondertekening aan Hirschfeld en Frederiks voorgelegd werd. Nog steeds
was Hirschfeld gerustgesteld door het feit dat de uitreiking van de nieuwe
stamkaarten niet met politiecontrole gepaard zou gaan, althans: daarover
stond niets in de beschikking. Hij vertrouwde de zaak evenwel niet: wàt
als Rauter tóch Duitse of Nederlandse politiemannen en eventueel ook
'foute' ambtenaren van de GAB's naar de uitreikingslokalen zou sturen?
Hirschfeld zocht Rauter op en vroeg deze om een bindende toezegging dat
dit soort controle achterwege zou blijven. Rauter stelde hem gerust en,
aldus Hirschfeld in juli '44, 'verklaarde mij uitdrukkelijk dat zijn aandrang
om de tweede distributiestamkaart in te voeren niet er op berustte om langs
die weg bijvoorbeeld onderduikers te zoeken, aangezien hij daarvoor niet
zo een ingewikkelde maatregel van node had.'! Geloofde Hirschfeld dat
laatste? Wij betwijfelen het. Maar de toezegging: er komt geen politie- of
GAB-controle gaf bij hem de doorslag. Enerzijds was hij bevreesd dat, als

1 Deze passage komt voor in een brief die Hirschfeld op 22 juli '44 aan ]apikse
stuurde, de plaatsvervangend directeur van het CDK (de Hoo was toen ziek).
Aanleiding tot die brief was het feit dat]apikse, toen hij aan de afdeling comptabili-
teit van Binnenlandse Zaken de nota van de Staatsdruckerei te Wenen toegezonden
had, daarbij geschreven had dat de uitreiking van de tweede distributiestamkaarten
'niet om distributie-teclmische redenen noodzakelijk was'. Dan bleef maar één
reden over: de opsporing van onderduikers en, in het algemeen, de bestrijding van
de illegaliteit. Hirschfeld kon dat niet laten passeren. Rekening houdend met het
feit dat zijn beleid speciaalook op dit punt na de bevrijding onderzocht en beoor-
deeld zou worden, wees hij er ]apikse op dat juist het CDK op de invoering van een
nieuwe stamkaart aangedrongen had, hoewel dit misschien een halfjaar of eenjaar
later ook had kunnen geschieden; bovendien waren, schreefHirschfeld, 'velen in het
bezit van twee oude stamkaarten of somtijds zelfs meer. Ik noem slechts een paar
motieven. Dit laatste motief zou in ieder geval betekenen, dat een nieuwe stamkaart
nodig was ten behoeve van de rechtvaardige verdeling der distributie-artikelen.'
Vervolgens memoreerde Hirschfeld Rauters uitlating: Ranter zou de tweede
distributiestamkaart niet nodig hebben om onderduikers op te sporen. Maar het
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